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Effect of Biological  and chemical remediation treatments of lead contaminated soil on  seed yield production and nutrient uptake of common bean (Phaseolus vulgaris L.).
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   Abstract

Two pot experiments were carried out on summer season of 2005 and 2006 at the Experimental Farm, El-Bostan, Faculty of agriculture, Damanhour Branch, Alexandria University. The scope of this investigation was to study the effects of soil pollution with four different levels of lead (0, 100, 200,and 300 ppm) and five different remediation treatments : control , cattle manure (20 m3 fed.-1), super phosphate (45 kg P2O5 fed.-1), seed inoculation of Bacillus subtilis (10 ml of the inoculums/pot having about 106 –108 cells) and the a mixture of (cattle manure + Bacillus subtilis +super phosphate) as well as their interactions on dry seed yield and some chemical contents of dry seeds of the common bean (Phaseolus vulgaris L.) cv. "Giza 3". Lead application at the rates of 100, 200 and 300 ppm significantly, decreased weight of dry seeds plant-1, number and yield of dry pods and dry seeds  plant-1; and P , K  and protein contents of dry seeds compared to control treatment, in both seasons. Remediation treatments, significantly increased the mean values of number and yield of dry pods and dry seeds plant-1 ;and P, K and protein contents of dry seeds compared to the control; and decreased Pb content in seeds. The highest mean values of number and yield of dry pods and dry seeds plant-1, as well as the studied chemical contents could be obtained by the application of super phosphate or mixed treatments. The obtained results indicated generally that the application of mixed or super phosphate treatments to lead polluted soil might be considered as optimal treatments for the production of high yield and good quality of dry seeds of common bean.
phosphorus fertilizers. J Zhejiang Univ. Sci. B. January, 7 (1): 43–50.
الملخص العربي

دراسة تأثير بعض معاملات البيولوجية والكيماوية لمعالجة تلوث الأراضي بالرصاص على إنتاج البذور والتركيب  الكيماوي للفاصوليا

حسن احمد الخطيب* -  سعيد محمد جبر*- سارى حسن برنجى*
*كلية الزراعة بدمنهور –  قسم البساتين ــ جامعة الإسكندرية

اجريت هذه التجربة بهدف دراسة تأثير بعض معاملات معالجة تلوث الأراضى بالرصاص على بعض صفات النمو الخضري ومحصول البذور ومحتوى بذور الفاصوليا صنف جيزة 3  من عناصر الرصاص و الفوسفور والبوتاسيوم وكذلك محتواها من البروتين وقد  استخدمت اربع مستويات مختلفة من الرصاص وهى 0 و100 و  200و 300 جزء في المليون وخمس معاملات معالجة وهى الكنترول ، وبكتيريا باسيلس ساتلس (10 مل تحتوى على6  –10 810خلية/ اصيص) ، وروث الماشية(20م3/فدان) و سماد سوبر فوسفات الكالسيوم(45كجم فو2 ا5/ فدان) والخليط من هذه المعالجات المختلفة والتداخلات بينهم .اجريت هذه الدراسة  فى العروة الصيفية خلال موسمى 2005 , 2006 فى مزرعة كلية الزراعة بدمنهور فى منطقة البستان بمحافظة البحيرة , جمهورية مصر العربية ولقد صممت التجربتان بنظام القطع المنشقة باستخدام تصميم القطاعات العشوائية الكاملة بثلاث مكررات. وقد اظهرت النتائج ان تلوث التربة بالرصاص بمعدلات 100 و 200و 300 جزء في المليون قد  ادى الى انخفاض معنوى فى طول النبات والمساحة الورقية.كما أدى أيضا الى انخفاض معنوى في محصول النبات من القرون و البذور الجافة وكذلك نقص محتواها من عناصر الفوسفور والبوتاسيوم وكذلك محتواها من البروتين. . وقد ارتبطت اقل القيم المسجلة لهذة الصفات بتركيز (300 جزء فى المليون) في كل من موسمي النمو. وقد أظهرت الدراسة كذلك أن إضافة معاملات المعالجة قد أدى إلى زيادة محصول النبات من القرون و البذور الجافة وكذلك ارتفاع محتوى بذور الفاصوليا من الفوسفور والبوتاسيوم و البروتين  مع خفض محتواها من الرصاص. واوضحت النتائج ان افضل معاملات  معالجة تلوث الاراضى بالرصاص كان باستخدام سوبر فوسفات الكالسوم اوالمعاملة بخليط من المعالجات المختلفة. 
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